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CODI DE VERIFICACIÓ 4F0Y226B0L4R5H3Y0POM

PROCEDIMENT U450 Consells de districte

EXPEDIENT NÚM. AJT/113196/2023 DOCUMENT NÚM. 293230/2024

ÀREA Districte II

UNITAT Districte II (Collblanc-La Torrassa)

ACTA DEL CONSELL DE DISTRICTE II

Sessió extraordinària 

Número de la sessió: 2023/4

Data: 21 de novembre de 2023

Lloc: Centre Cultural de Collblanc – La Torrassa

Assistents:

PRESIDENTA: Regidora Presidenta del Districte II Sra. Olga M. Gómez Fernández

SECRETARI: Sr. Ferran Liesa i Esteban

VOCALS QUE ASSISTEIXEN: Les entitats, veïns i veïnes i representants de grups polítics que 

figuren a continuació:

- Sra. Dolores Colás Villanueva, en representació de l’AVV, pel barri de La Torrassa i per 

delegació, pel barri de Collblanc.

- Sr. Jaime Ventura Montero, en representació d’Ajedrez Jake Club

- Sr. Ernest Micó Samuel, en representació de Asociación de Artistas de L’Hospitalet -

DRAPAIRE art

- Sra. Antonia Cárdenas García, en representació de Asociación de Jubilados y 

Pensionistas Casal Progrés.

- Sr. Edwin Josué Gallegos Echarri, en representació de Asociación Sociocultural Cristiana 

3C

- Sra. Carme Rimbau Cabrera, en representació de l’Associació Castell de Bellvís a la 

Torrassa (ACBALAT)

- Sra. Maria Hilda López Pérez, en representació de l’Associació de Persones Aturades de 

més de 45 anys de L’Hospitalet (ASSAT50)

- Sra. Lidia González Moreno, en representació de l’Associació Educativa ÍTACA

- Sr. Luis Sánchez Sánchez, en representació de l’Associació Esportiva i Cultural Collblanc-

La Torrassa

- Sra. Rosa Maria Sánchez Gayó, en representació de l’Ateneu Cultural Catalònia (per 

delegació)

- Sr. Angel Alcarria Fresneda, en representació del Centro Cristiano "La Roca" en 

L’Hospitalet

- Sra. Mónica Núñez Farré, en representació del Club Bàsquetbol Santiago

- Sr. Miguel Gómez Muñoz, en representació del Club Esportiu Escola Collblanc-Torrassa
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- Sra. Pepa Gásquez i Gil, en representació de la Comissió Festes La Gresca Collblanc – La

Torrassa

- Sra. Daniela Vilarasau Mitjans, en representació de la Fundació Privada AKWABA

- Sr. Jordi Pitarch Antiga, en representació de la Penya Barcelonista Collblanc-Torrassa

- Sr. Rosendo Coloma Mora, en representació de la Penya Petanca Parc Marquesa

- Sr. Josep Pereira Orta, en representació de Terrarios Albos

- Sra. Carme Morro Ferreiro

- Sra Ester López Sancho, en representació del grup polític municipal VOX

- Sr. Manuel Domínguez López, en representació del grup polític municipal LHECP-C

VOCALS QUE NO ASSISTEIXEN:

- Sra. Toñy Mercader Pinel, en representació de Joves per la Igualtat i la Solidaritat (JIS)

- Sra. Sandra Giner Piedrafita, en representació de l’associació ARA

- Sra. Maria de las Nieves Fuentes Navas, en representació de l’Associació de Famílies 

d’Alumnes Escola Charlie Rivel.

- Sra. Taranpreet Kaur Sigh

- Sr. Osvaldo Liriano Liriano

- Sra. Isamart Merino Zerpa

- Sr. Salvador Fernández Pompas

- Sr. Coque Garcia i Muñoz, en representació del grup municipal ERC-EUiA

- Sra. Sonia Esplugas González, en representació del grup polític municipal PP

VOCALS QUE S’EXCUSEN:

- Sra. Isabela Rodríguez Campo, en representació de l’AMPA CEIP Pep Ventura

- Sr. Ivan Rodríguez Garcia, en representació de l’AMPA Escola Ernest Lluch-L’Hospitalet

- Sra. María Jesús Romero Santana, en representació de l’Associació Coordinadora 

Col·lectiu Persones amb Discapacitats de L’H (ACORDIS) 

- Sra. Montserrat Parejo Nievas, en representació del Grup de Dones Collblanc-Torrassa

- Sr. Juan Rueda Rodríguez, en representació de la Societat Ocellaire l’Armonia Florida.

Constatada l’existència del quòrum previst a l’article 37 del Reglament orgànic de Participació 

Ciutadana de L’Hospitalet de Llobregat, vigent, s’obre la sessió per la Sra. Presidenta que dona 

la benvinguda als assistents i s’entra en l’examen i debat dels assumptes relacionats a l’Ordre 

del Dia quan son les 19:00 hores.

La Regidora dona la benvinguda als consellers i conselleres assistents i seguidament informa 

que, donat que no s’ha rebut cap petició d’esmena de l’esborrany de l’acta del consell del dia 

10 d’octubre, aquesta queda aprovada.

També informa que, tal i com es va comentar al consell del dia 10 d’octubre, s’ha fet una 

esmena de la resolució que conté la composició nominal del consell de districte II, afegint a una 

entitat que, tot i que hi constava a l’acta de la sessió, no constava a la resolució. Per tant, demà 

dimecres 22 de novembre, està previst que es doni compte al Ple d’aquesta esmena.

Seguidament dona la paraula al Sr. Fran Belver, Tinent d’Alcaldia de l’Àrea d’Hisenda i 

Urbanisme per tal que procedeixi a l’explicació del Projecte de Pressupost Municipal per a 

l’exercici 2024.

Aquest pressupost es va elaborar en el moment en que la inflació estava al 4.3%. Aquesta 

dada és molt important a tenir en compte de cara a l’explicació del pressupost. Un altre element 
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important va ser l’aprovació de les ordenances fiscals al setembre; marquen els ingressos 

municipals (impostos, taxes, preus públics...) per part dels ciutadans i ciutadanes. 

Per primera vegada i després de tot el mandat anterior, es fa un increment dels impostos del 

3%. En el mandat anterior es va congelar la pressió fiscal. Tot i que els preus van pujar, els 

ingressos es van congelar. 

El pressupost per al 2023 va ser de 258,5M€  i per al 2024 és de 324,7M€. Hi ha un increment, 

d’aproximadament, d’uns 66M€ i extraordinari. 

Les Administracions Locals tenim l’obligació de presentar uns pressupostos equilibrats (es 
gasta el mateix que s’ingressa) o amb superàvit. No es pot tenir dèficit.

PROJECCIONS ECONÒMIQUES  -  DESPESES
La inflació té un impacte de 21,9M€. La inflació té un augment en el dia a dia de les persones, a 
nivell domèstic, però a l’Administració també: els preus dels proveïdors de l’Ajuntament, també 
ha augmentat.
L’energia també ha comportat un augment de 4M€ (llum i gas).
Les retribucions han comportat un augment de 5M€. Tant els pensionistes com els treballadors 
per compte aliè han comprovat com les pensions i les nòmines han augmentat (en base a 
l’IPC) i, els treballadors públics, també. Van tenir un acord a nivell estatal entre els sindicats i 
l’Estat General en el que s’acordava un augment de les retribucions.
El finançament del deute (el diferencial) ha augmentat en 2,6M€. 
El càlcul total de les despeses previstes per al 2024 és de 33,5M€.

PROJECCIONS ECONÒMIQUES  -  INGRESSOS
Per una banda tenim la Participació als Tributs de l’Estat. La previsió es que es vegi 
incrementada en 2M€ més. L’any 2020 va haver-hi una caiguda de l’activitat econòmica, del 
consum... Com que al final del 2019 no se sabia que hi hauria una pandèmia, es va fer una 
previsió X que va sortir negativa, és a dir, ens van donar més diners dels que li corresponia a
l’Ajuntament, donat que es va recaptar menys quantitat de la que es preveia. Per tant, s’havia 
de tornar diners, que l’Estat va permetre abonar poc a poc. Aquest deute, es liquidarà al 2024 
amb 3M€.
El 2022 l’Estat va fer una projecció (sortint de la pandèmia) prudent. Però l’activitat econòmica 
es va recuperar prou bé, van pujar els preus i es va recaptar per sobre del previst. A l’hora de 
fer la declaració de la renda (l’Ajuntament) la liquidació va ser molt positiva. Això vol dir que 
l’Estat ens ha de pagar 20M€.
Per tant: recaptem 2M€ de més, paguem 3M€ de la liquidació del 2020, l’Estat ens torna 20M€. 
El resultat són els 19,2M dels PTE.
De la plusvàlua, per al 2023 es van posar 9,5M€. Per activitat immobiliària, s’està recaptant 
més diners, per tant es pressuposta 11M€. 
En relació a la Generalitat, hi ha un augment de 3,6M€. Aquest pressupost està centrat en els 
serveis socials, a través del Contracte Programa (acord signat per 4-5 anys) on es fixa la 
prestació de serveis, els ratis dels professionals per fer aquest servei social. La Generalitat 
assumeix aproximadament el 60% dels costos que es desprenen d’aquest Contracte Programa. 
S’ha renovat al llarg del 2023 i aquesta renovació s’ha ampliat en quant a serveis es refereix i 
en quant a els salaris dels i les professionals que s’hi dediquen. Això, juntament amb el 
finançament del I2 (2n curs d’infantil, ja que es va acordar la gratuïtat d’aquest curs). Això va 
comportar que les llar d’infants concertades, comportessin una disminució d’ingressos, ja que 
no tenen l’ajut de la gratuïtat. D’acord amb la Generalitat, a partir del setembre del 2024, les 5 
EB subvencionades que hi ha a la ciutat, passaran a formar part de la xarxa pública, per tal que 
rebin aquest ajut. 

PREVISIÓ D’INGRESSOS PER CAPÍTOLS
C.1. Impostos directes: augment del 5.87%. Inclou l’augment del 3% dels impostos i taxes, més 
l’increment en la participació d’alguns impostos directes de l’estat (IRPF)
C.2. Impostos indirectes: augment del 10,48%. Són els impostos vinculats al consum, com 
l’IVA.
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C.3. Taxes, preus públics i altres ingressos: hi ha un augment molt important, sobretot 
relacionat amb les multes
C.4. Transferències corrents: Participació en els Trituts de l’Estat més les transferències de la 
Generalitat
C.5. Ingressos patrimonials: Concessions (fàbrica Godoy Trias), cànons (parades de mercats, 
places d’aparcament...). També s’hi compten els interessos que generen els diners invertits.
Total operacions corrents (C.1 – C.5): 38,5M€
En relació a les operacions de capital (capítols 6 i 7) hi ha un augment d’11,6M€. Té a veure, 
principalment, amb la inversió de la Generalitat per la construcció de l’escola Paco Candel (Sta. 
Eulàlia) de 8M€ i amb els fons Next Generation.
Del capítol 8 no hi ha variació. És un fons que es destina als treballadors (préstecs que es van 
recuperant mensualment a través de la nòmina); és una partida “circular” que no té impacte 
econòmic. Del capítol 9 ha hagut un augment de 16M€.
En relació a una consulta sobre el traspàs de la gestió dels tributs a la Diputació, s’aclareix que 
ja que l’Ajuntament no pot actuar fora de la ciutat en quant a recaptació es refereix, es va 
decidir al 2022 fer el traspàs per tal que la Diputació ho realitzi, ja que el seu àmbit és 
provincial.
Al 2023 no es van demanar crèdits per a inversions, ja que al 2022 es van demanar 2 (cada 
any es demana un, però al 2022 es van demanar 2 degut a un canvi d’interpretació en com 
s’havien de finançar les inversions. En el moment de l’inici de licitacions s’havia de tenir la 
totalitat dels diners. Per tant, al 2023 ja no es va demanar cap).

INGRESSOS CORRENTS
És molt important que es mantingui el 50% d’ingressos propis. En aquest cas aquest any, 
aquests ingressos propis resulten el 52% (impostos, taxes, preus públics i ingressos 
patrimonials). De la Participació als Tributs de l’Estat (PTE) s’obté el 40% del total i el 8% 
restant, s’obté de la Generalitat, la Diputació, l’AMB i altres.

INGRESSOS PROPIS
Han augmentat en 14M€, i els canvis més significatius es centren en l’IBI (ha augmentat 
després d’uns anys congelat), l’impost sobre vehicles (s’ha actualitzat el cens de vehicles 
donats d’alta), plusvàlua (augmenta en relació al 2023, tot i que estem en baixada en 
comparació al 2019) i les multes (ha augmentat un 91%; el gruix, de trànsit i convivència i 
civisme).

INDICADORS DE PRESSUPOST
La norma diu que podem tenir un endeutament de fins el 75% dels ingressos corrents. Si 
aquests, aproximadament, son de 274M€ estaria dintre de la norma tenir un endeutament de 
240-250M€ sense incórrer en infracció. No obstant, la previsió és que a finals del 2024 tinguem 
un endeutament de 79,6M€, és a dir, un 29,5% dels ingressos corrents.
El termini per pagar als proveïdors és inferior a 30 dies. Es fa aquest esforç pensant, sobretot, 
en els petits i mitjans proveïdors. 

PREVISIÓ DESPESES PER CAPÍTOLS
Les despeses de personal (nòmines) han augmentat en un 5,2% (augment de retribucions).
Les despeses corrents en béns i serveis han augmentat en un 24M€ (aquí està inclosa la 
inflació i la neteja, el pagament de la llum, el manteniment, els serveis d’atenció domiciliària –
contracte programa -  ...)
Dintre de les despeses financeres trobem el diferencial del pagament del deute (augment de 
2,5% més).
Les transferències corrents són aquelles que ens venen d’altres administracions i que no son 
les Participacions als Tributs de l’Estat. Aquestes han augmentat en un 6,1%.
El fons de contingència és el “racó” que té l’Ajuntament per fer front a imprevistos. És un fons 
que no té destí concret. D’aquest capítol es van destinar diners per EPI’s, mascaretes, 
mampares... durant la pandèmia. També a emergències humanitàries (el Marroc i Haití  pels 
terratrèmols...)
Total operacions corrents (C.1 – C.5): 34,7M€
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En relació a les inversions reals, es preveu un augment de 24M€, resultants de la suma dels 
16M€ de crèdit que es demanaran de l’exercici + els 8M€ que estan en execució del 2023 i que 
s’acabaran d’executar al 2024.
Les transferències de capital augmenten en 5M€, resultants de la construcció de l’escola Paco 
Candel i els fons Next Generation.
Els actius financers no varien (son els préstecs que es fan als treballadors) i els passius 
financers augmenten en 2M€ per l’encariment del deute.

DESPESA PER ENTORNS
A finals del 2020 i fins a final de mandat es fa portar a terme el Pacte de Ciutat (acord entre tots 
els grups municipals del consistori més el teixit econòmic i social de la ciutat) que va consistir 
en tot un seguit d’accions que es van agrupar en 4 blocs: entorn urbà, entorn social, entorn 
econòmic i entorn institucional. Tot i que el pacte de ciutat va finalitzar, la classificació d’entorns 
es va mantenir. Les despeses en base a aquesta classificació és la següent:
- Entorn urbà: 105,7M€ (38%)
- Entorn social: 94,3M€ (34%)

- Entorn econòmic: 27,6M€ (10%)
- Entorn institucional: 41,5M€ (15%)

QUÈ ES FA AMB CADA 100€ 
Segons la classificació de la comptabilitat de l’Administració Pública, la despesa municipal és la 
següent:
- Espai Públic (neteja, recollida d’escombraries i enllumenat): 16,75€

- Serveis socials i foment de l’ocupació: 13,98€
- Seguretat i mobilitat ciutadana: 13,80€

- Esports: 8,86€
- Educació: 8,27€
- Administració General, financera i tributària: 7,21€

- Cultura: 8,86€
- Deute públic: 5,68€

- Habitatge i urbanisme: 5,58€
- Transferències AMB: 4,50€
- Parcs i jardins – medi ambient: 4,43€

- Comerç, turisme, PIMES, fires i innovació: 2,54€ 
- Òrgans de Govern: 1,07€

- Sanitat: 0,96€

Una vegada finalitzada l’explicació del pressupost diferents consellers i conselleres  intervenen 
per sol·licitar aclariments sobre l’exposició:
- Sr. Ángel Alcarria: Pregunta si la despesa que suposa que la Diputació gestioni els 

impostos de l’Hospitalet queda reflectida en els pressupostos.

- Sra. Carme Morro: Troba a faltar que es parli del territori. També fa una opinió personal: 
considera que s’inverteixen molts diners en la neteja. 

- Sra. Carme Rimbau: Dóna les gràcies per l’explicació. Fa un incís sobre el Castell de 
Bellvís. Comenta que no ha escoltat que es destini cap quantitat de diners a Patrimoni. Al 
2021 va sortir una nota de premsa en la que deia que les obres de remodelació serien al 

2022 i que es confirmava una partida de 820.000€ per part de l’estat i una altra partida de 
la mateixa quantitat per part de l’Ajuntament. Vol saber què ha passat amb aquests diners.
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- Sr. Rosendo Coloma: Comenta que en relació a la neteja el barri està molt brut. Per altra 

banda, considera que s’hauria de posar més multes (a qui deixa la brossa al terra, la 
mostra del seu gos...)

- Sr. Jordi Pitarch: En relació a les multes que no es cobren, com es procedeix? En relació 

als diners que no es gasten del fons de contingència, s’augmenta any rere any? Per últim, 
com es distribueixen les partides, segons la població de cada districte o segons les 

necessitats?

- Sr. Manuel Dominguez: Trasllada preguntes de consellers que no han pogut assistir. Hi 
ha alguna partida prevista a l’arbrat i a les zones verdes?

- Veïna: sol·licita la possibilitat de netejar els contenidors.

El Sr. Fran Belver complementa les intervencions.
- La Diputació de Barcelona cobra per gestionar els impostos. Aquesta despesa està inclosa 

a les despeses corrents.
- En relació a la neteja. El cost que es deriva a la neteja és molt elevat; de fet, la contracta 

de neteja, és 4 vegades el cost del següent contracte més car de l’Ajuntament (uns 34M€). 

Ara per ara, tot i que és una minoria, es posen moltes multes a aquells propietaris de 
mascotes que no recullen les deposicions dels seus gossos. Per altra banda, en relació a 

la recollida de voluminosos, hi ha un telèfon gratuït al que si es truca es passa pels 
domicilis i recull el moble.
No és un problema de poca inversió, sinó d’incivisme. Totes les entitats fan xarxa i 
transmeten molta informació sobre el reciclatge, entre altres coses, però la problemàtica 
no desapareix. És per això que, tot i que costi, s’ha de fer més pedagogia (cartells, 
imans...) i sancionar més.

- El Castell de Bellvís es va catalogar com un bé cultural d’interès nacional i l’administració 
titular del patrimoni que s’havia de dedicar a invertir ha destinat 0€. Per tant, l’Ajuntament 

ha estat qui s’ha mogut per rebre subvencions i poder destinar-les a aquesta edificació. En 
aquests moments està en fase de concurs un contracte per fer l’estudi previ arqueològic 
que s’ha de realitzar abans d’intervenir arquitectònicament. Al 2022 va sorgir la possibilitat 

de sol·licitar, com a Ajuntament, una subvenció (la de l’1%, el Ministeri de fomento 
(MITMA) destina l’1% cultural a la rehabilitació de patrimoni històric). En aquell moment 

necessitàvem tenir el projecte acabat i donat que no el teníem, per que es volia fer primer 
la intervenció arqueològica, no ens vam poder presentar i optar a aquest 1%. Una vegada 

tinguem el projecte definit ens tornarem a presentar. La partida de patrimoni no hi consta ni 
d’inversions tampoc, ja que s’està acabant de crear. Es presentarà el pla d’inversions de 
tot el mandat quan estigui enllestit.

- En relació a les sancions, el que no es cobra en voluntària va a executiva, la que no es 
cobra en executiva va a embargament. Hi ha una continuïtat en la persecució. Tot i això, hi 

ha la possibilitat de que no s’acabi de cobrar (incobrable) per què no hi ha possibilitat de 
notificació. En general, en el conjunt del pressupost, no només en el fons de contingència, 
quan no s’executa el 100% de la despesa a 31 de desembre, passa al pressupost de l’any 

següent (romanent), a excepció dels diners d’una inversió que a data 31 de desembre 
segueixin en marxa, que es mantenen “guardats” per fer front a les despeses conforme 

vagin sorgint i la quantitat que serveix per finançar el deute financer (interessos o capital o 
amortització). La resta passa a formar part del romanent, que, pot ser positiu o negatiu.   

- No hi ha una despesa ni una inversió per territori o districtes, sinó de forma global a la 

ciutat.
- Tenim una contracta de Parcs i Jardins que engloben el manteniment d’aquests i el de 

verd urbà. Una part d’aquesta contracta està centrada en la reposició i increment d’arbrat. 
S’ha posat en marxa una intervenció al Districte III on es fa una “illa verda”. Al Districte II hi 
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ha diversos espais identificats per anar intervenint durant l’exercici. Cal tenir present que 

estem en sequera i la plantació s’ha de limitar. 

Finalitzats els aclariments per part del Sr. Fran Belver la presidenta aixeca la sessió quan son 
les 20:45 h del dimarts vint-i-ú de novembre de dos mil vint-i-tres.
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